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A/S RANHEIM PAPIRFABRIK 

RAN HElM 

Orientering for 
Stortingets Industrikomite 

Ved T h. O verwien 

L a meg forst fa presentere var bedrift. 
Under navn au R anheim Cellulosefabrik 
starlet den i 1884 som en au pionerene 
i sulfatcelluloseindustrien m ed en kapa
sitet som var m indre enn hundrejJarten 
au dagens. Gjennom gode og darlige 
ar utviklet den seg til en kombinert cel
lulose- og jJajJirfabrikk, og for ca. 40 ar 
siden gikk vi inn for videre fo redling au 
papiret, vesentlig til bygnings- og em
ballasjeformal. Bedriften er i dag hel
integrert fra virket via cellulose og papir 
til sjJesialiteter og foredlede jJrodukter 
med til dels meget hoy for edlingsgrad. 
I fart en kan nevnes tilvirkning au asfal
tert e, voksede, gummierte, monstertrykte, 
komprimerte, vatsterke, sammenklebede, 
fl ammesikre, krejJjJede og andre elastiske 
jJapir- og pappsorter. V idere har vi en 
avdeling fo r hylser, en sekkefabrikk som 
lager ca. 25 millioner papirsekker pr. ar. 
og vi er nettopp i disse dager i ferd m ed 
a kjore inn en flunkende ny bolgepa jJjJ
og pafJjJkassefabrikk. Ca . 60 prosent au 
var fJroduksjon utgjores au spesialiteter 
og videreforedlede produkter. 
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Var produksjon i 1969 var ca. 
42 000 tonn cellulose og 46 000 tonn 
papir og papp. Sa lgsverdien var ca. 
76 mill. kroner. Vel h a lvpa rten ble 
Ievert pa innla ndet , hvor va r e pro
dukter h a r et s t abilt og st erkt 0k ende 
ma rked pa Vestla ndet og nordenf jells. 
Det m est e a v eksportpapiret skipes til 
Efta - og EEC-ma rkeden e. 

P a pirproduksjonen foregar pa 5 
papirmaskiner , h vorav de 3 er nye 
etter sist e krig . Hver enkelt papir
maskin er tilpasset spesielle behov og 
k a n derfor ikke sammenlignes m ed 
de kjempem askiner herrene fikk se 
i ga r for tilvirkning a v mere bulk
lignende l<va litet er. 

Va rt virkesforbruk er over 200.000 
kbm bakhonved og furut0mmer . I 
t a kt m ed den 0k ende vir k estilgan g 
h a r vi utbygget bedriften , som i dag 
ha r ca. 4 ganger st0rre k apasitet enn 
for 25 a r siden. I tider m ed noe svak 
a vsetning pa cellulose a v g ra n, har vi 
ved va re bakhonkj0p holdt liv i en 
betydelig sagbr uksindust r i og dermed 
vrert a v stor bet ydning fo r det t r0n
derske skogbruk. 

Den store videreforedling vi dr iver 
er m eget a rbeidskrevende og det for
kla r er til en viss g ra d a t vi ha r hele 
700 a nsatte. Vi h a r kunnet g i god og 
sikker besk jeftigelse selv under svak e 
konjunkturer, m edvirk ende her er 
vidtgaende foredling m ed gansk e fast 
kundekret s . Vi ha r vrert stolt a v en 
stabil a rbeidsst okk, vi ha r m an ge 
fjerde generasjons ansatte, og vi ha r 
vaget a m en e a t R a nheim har vrert et 
lykkelig lite industrisamfunn i Tmn
delag. 

Med rikelige a realer rundt f abrik
k en, tilstrekkelig og godt f a br ika 
sjonsva nn, gen erasjoner s erfa ring og 
konw-how, utmerk ede k ommunika 
sjoner , tilstrekkelig virke (t rodde vi 
ia llfa ll ) og en solid arbeidsstokk, ha r 
vi sett fremtiden fortr0stningsfullt i 
m0te. Men sa har vi plutselig og 
uventet f a tt et skudd for baugen , og 
dette bringer m eg over t il dagens p r o
blem er , som neppe er helt ukjent for 
de tilstedevrer ende, og som jeg nu vii 
konsentrere m eg om. 

Misn0ye m ed a vsetningen av gran
virke i 1950-arene f0rte til nedset 
t else a v det depa rtem en tale utvalg , 
Nordenfjellsut va lget , ogsa k a lt Skjer
da lkomiteen i 1959. Oppdraget g ikk 
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ut pa a utrede sp0rsma let om en h en
siktsm essig ut bygging av trefored
lingsindus trien i Tmndelag. Innstil
ling ble avgit t i 1961. Virkessp0rs
m a lene fikk en bred behandling og 
st0ttet seg til p rognoser uta rbeidet a v 
bl. a. nuvrerende skogdirekt0r, den 
gang professor H a ns Seip. De sak
k yndige k om til a t der sto til disposi
s jon i det ak t uelle om rade - Tmnde
lag og H elgela nd - ca. 1.2 mill . kbm 
bartrevirk e. Mot min st emme Ia Nor
denfjellsutvalget dette t a ll til g runn 
for sak ens videre beha ndling, det 
samm e g jorde bransjer adet , Industri
departem en tet , Industr ikomiteen og 
Stortinget. Det er m ed beklagelse vi 
ha r kunnet konst a t er e a t det n 0k
tern e syn va r det r iktige. Siden drifts
aret 1962{63 er det en g jennomsnittlig 
svikt i avvirkningen sa mmenholdt 
m ed prognosen , pa over 20 %. Fore
speilingene om hva en ny stor tre
fo redlingsbedrif t skulle bety for a v
virkningen i sk ogbruket , er ikke gatt 
i oppfyllelse. Nar treforedlingsindu
strien , den gamle og den nye, a ll ik evel 
har fatt sit t virk esbehov dekket, kan 
man takk e impor t en fra Sverige for 
det. Antagelig er det i 1969 importert 
henim ot 300 000 f . m3 fra J ii.mtland og 
H ii.rjeda len , det m est e hera v til den 
nye a vispapirfabr ikk. Sa mtidig har 
R a nheim m attet utvide sine kj0pe
dist r ikter til 0 st erda len, M0r e og 
Romsda l samt t il T roms og Finn
m a rk. N ar m a n h 0r er a t Nordenfjel
sk e T reforedling i f jor fo r sin p ro
duksjon av ca. 200 000 tonn papir 
bruk te m ere svensk virke enn norsk, 
rna ma n s i det er risikabelt a lite pa 
virkesp rognoser. N ordenfjellsutva l
get s innstilling a vf0dte St.prp. nr. 56 
1961/62, som g ja ldt tilskudd til Di
st r iktenes Utbygging sfond for a mu
liggj0re realisering av et prosjekt an
befa lt av N ordenfjellsutvalget s fler 
t a ll. Dette gikk ut pa a r eise en fullt 
integrert avispapirfabrikk pa 100 000 
tonnjar, m ed en trem a ssefa brikk pa 
80 000 tonn og en cellulosefa brikk pa 
20.000 tonn. Virk esforbr uket var for
ut sa tt a bli ca. 300.000 f. m 3fa r . 11. 
m a i 1962 ble dette bifalt a v Stortinget 
mot 4 stemmer. 

Var N ordenfjelske Treforedling 
blitt reist etter disse pla ner, ha dde 
problem ene vrert bet ydelig mindre i 
dag. Imidlertid fa nt bedr iften det 



l0nnsommere a basere seg pa den 
dobbelte papirproduksjon, men uten 
egen cellulosefabrikk. Det var den 
gang rikelig m ed cellulose a fa kj0pt 
fra Sverig e, og kalkylene for en fa
brikk m ed denne struktur fortonet 
seg langt l0nnsommere.. Industride
pa rtem entet forela sp0rsmalet for 
Bra nsjera det for treforedlingsindu
strien, som imidlertid tok sterk av
sta nd fra forslaget . Ba r e 1 av r a dets 
9 medlemmer anbefa lte de nye pla ner. 
De 0vrige hevdet a t den nu va lgte 
struktur ville gi bedriften et alvorlig 
konkurransem essig ha ndicap , - noe 
som kunne f0r e til a t bedriften en 
vakker dag ville se seg n0dt til a s0ke 
a dekke mest mulig a v masseproduk
sjonen selv, noe som ville f0re til 0ket 
virkesforbruk og fa re for a m a tte 0ke 
t0mmerforbruket utover de 300.000 
kbm som m an hadde a nsett som det 
ma ksima le norske virke til disposisjon 
for bedriften. Dette var helt i tra d 
m ed Nordenfjellsutva lgets syn. Indu
stridepa rtem entet utta lte imidlertid i 
Stortingsm elding nr. 26 - 1963/64 a t 
N. T . A /S selv m a tte bestemme og t a 
a nsva r et for den tekniske og finansi
elle utforming av pla nene, og dette 
bifa lt Stortinget mot 6 stemmer. 

Det som kom ut a v myndighetenes 
behandling av saken om ny trefored
lingsindustri i Tmndelag i tilkytning 
til stortingsmeldingen, k an kort resy
meres slik: 
1. Nordenfjelsk e Treforedlings for

bruk a v norsk ba rtrevirke er be
grenset til 300 000 m3jar. 

2. All skogindustri nordenfjells som 
har sin ber ettigelse, b0r bli sikret 
r a stoffgrunnla g. 

3. Nordenfjelsk e Treforedling skulle 
ikke vrere prioritert na r det g jel
der t0mmertildelingen. 

4. Som fj erde punkt kan vi trygt til
legge : Tilg jengelig sulfa tvirke 
skulle reserveres R a nheim. 

H0sten 1964 henvendte Nordenfjel
ske Treforedling ved direkt0r Aa va ts
ma rk og direkt0r Lindseth seg til 
R a nheim og foreslo et intimt sam
a rbeide pa virkesfronten . Vi mottok 
denne henvendelse positivt, og en av
ta le kom i st a nd h0st en 1964. Som 
dere k an lese dere til , se srerlig punk
t erre 3 og 4 i a vta len, skjer det her en 
grenseoppgang mellom de virkessorti
m enter som hver a v va re to bedrifter 
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skulle benytte. Mens N .T. A/S kon
sentrer er seg om gra nvirke, reserve
r es bakhon og furu for Ranheim, 
samt gr ant0mmer i den utstrekning 
R a nheim ikke far nok av ordinrert 
sulfa tvirke. Vi m ente nu a kunne 
puste lettet, vi 0nsket N ordenfjelsk e 
a lt vel og gledet oss over det flotte 
a nlegg og m ed hvilken dyktighet pro
duksjonen kom i gang . Vi ble meget 
sna rt levera nd0r er a v opprullingshyl
ser til bedriften , og leverer herav nu 
ca. 1200 tonn pr. a r . 

Ikke lenge etter a vta lens inngaelse 
henvendte N.T A /S seg til oss og ba 
om a fa kj0pe a lt det gra nvirke vi 
disponerte fra vart S0St er selsk ap 
Merak er Brug. Ar etter a r ha r vi pa 
denne m a t e kunnet hjelpe N .T. A /S 
m ed ca. 12 000 kbm prima g ranvirke 
pr. ar. Men dermed sva nt den a nnen 
parts inter esse for a vta len. 

Sa f a it det plutselig en bombe. Ved 
n rervrer i Oslo i midten a v november 
i fjor fikk jeg fra forskjellig hold 
h0re om N .T . A /S' pla ner om a bygge 
egen sulfat cellulosefa br ikk. J eg ha d
de vondt for a t ro a t vi som sa m ar
beidspa rtner pa virkesfronten skulle 
vrere de sist e som ble orientert om de 
nye p laner . En t elefonsamta le m ed 
bedriften kunne ba re bekrefte a t r yk
tene t a lte sant. 

Vi hadde nu ikke a nnet a g j0re enn 
a offentliggj0r e de utvidelsesplaner 
for va r celluloseproduksjon vi lenge 
ha dde syslet m ed. Vi ha dde jo intet 
«t a k » pa vart virkesforbruk, a lle va r 
innforst att m ed a t sulfatvirket skulle 
reserver es oss. Ikke m a nge dager et 
t er offentliggjorde N.T. A /S sine pla
ner for en cellulosefa brikk a v samme 
st 0relse som var nuvrer ende fabrikk 
pa R anheim . Og dermed begynte ba l
len a rulle. Industr idepa rtem entet 
kom inn i bildet , og f0r eller sener e 
kommer vel sak en til Stortinget . 

De fleste hadde vel trodd - og det 
g ja ldt sa vel oss som depa rtem entet, 
a t a v de 440 000 m3 virke som Nor 
r enfjelsk e brukte i 1969, m a tte det 
ia llfa ll vrere ca. 300 000 m3 norsk bar
t revirke . Det er imidlertid opplyst a t 
i dette a r et brukte m an ba re ca. 
200 000 m 3. Med a ndre ord: Nor den
fj elske a rbeider hovedsak elig pa basis 
a v importvirke og vil ikke kunne 
r ammes av konsesjonsvilkarene om 
de nu baser er seg pa det virke som vi 



nytter i dag, n emlig f0rst og fremst 
bakhonved f ra Nord-Tr0ndelag. Og 
det er akkura t dette som er pla nlagt 
og utta lt fra ledende hold i N .T . A fS. 
Foruten m ere svensk virke, ska l m a n 
«betjene» sagbruksindustrien , og vi 
vet hva det innebrerer. Man ska l ogsa 
«betjene» det svensk e skogbruk. Men 
hvis det skulle komme til a ga slik, 
sa er det Ranheim og dets m a nge a n
sa tte som skal bet a le for denne «be
tjening ». Med de virkemidler en skog
eierbedrift vii kunne n ytte over for 
sa gt0mmerkj0perne, ska l det ikke 
m eget fa ntasi til a fo rutsette hvor 
ledes det vii ga m ed bakhonlevera n
sene fra de m an ge sagbruk vi ha r 
«betjent» i over 60 a r . Dette vii ikke 
bare kunne forskjertse vare utvidel
sesplaner , m en sette var n a vrerende 
cellulosefabrikks vir k estilf0r sel i f a r e. 
Et nytt virkesbehov pa 200 000 m 3 og 
en avvirkning i det aktuelle omrade 
pa ca . 950 000 m3, vii kreve en import 
pa over 1,6 mill. m3. I virkeligh eten er 
det intet virkesover skudd i Norrland. 
Vi er ba re konkurransedyktige i 
grensestmken e. Ei cellulosefabrikk i 
J a mtland er nu under utvidelse, like
ledes ska l det bygges en sponpla t e
f a brikk. For noen uker siden besluttet 
a r sm 0tet i en a v Riksforbundet 
L a ndsbygdens Folks a vdelinger i 
Jamtland a t a opp sp0rsma let om 
virkeslevera nsen e til N orge som fore
gar pa bekostning a v den jemtla nd
ske skogindustri. 

Man beh0ver ikke a h a studert 
Stortingsmelding nr. 39 - 1967/68 
«Om visse strukt ur p roblem er i norsk 
industri» eller den sak alte «Simon
r apport» fra 1967 for a forsta a t 
bygging av en ny cellulosefabrikk i 
Tmndelag strider mot strukturra sjo
naliseringens enklest e prinsipper. 

Man b0r ogsa betenke a t for R a n
h eim P apirfa brik da nner sulfa t cellu
losen basis for nesten h ele den inte
gr erte produksjon. For N.T. A /S be
tyr sulfa t cellulosen ba r e ca. 15 % av 
fiberma teria let i det ferdige papir. 

N ordenfjelsk e Treforedling stiller 
40- 50 nye arbeidspla sser i utsikt for 
den nye cellulosefabrikk. Selv om m an 
k an nrere tvil om disse t a ll , sa er det 
ia llfa ll det m a ngedobbelte som settes 
i fare om utvidelse a v distriktets cel
luloseproduksjon sk a l skje ved en ny 
fabrikk utenfor R a nheim. 
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Om R a nheim P apirfa brikk er en 
gammel bedrift, er det ingen gammel 
og umoderne f abr ikk. Siden 1950 h a r 
vi og vesentlig ved egne midler in
vestert ca. 120 mill. kroner, og h ele 
a nlegget er t a k sert til ca. 150 mill. 
kroner , og det ville vrere sa mfunns-
0konomisk galt a sette disse verdier 
pa spill. Ma n sk a l ikke male en viss 
m a nn pa veggen , m en det k an heller 
ikke bortsees fra a t situasjonen k an 
bli m eget pr oblematisk. 

Vi har ikke m erket stort til sam
a rbeidsvilje fra Nordenfjelskes side, 
m en vi h a r likevel g itt sama rbeidet 
en sjanse og tilskrevet firmaet den 4. 
april d. a. m ed sp0r sm al om det k a n 
t enke seg a sam a rbeide om ett stort 
celluloseprosjekt h er pa R a nheim, et 
sama rbeid som for utsettes ogsa a om
fa tte vir k essiden. Frakten for m assen 
fra R a nheim til Skogn er ikke hind
rende, og ia llfa ll bet ydelig mindre 
enn fra Sundsva ll. T0rking a v cellu
losen er h eller ikke n0dvendig , m a n 
spa rer denne utg ift og letter tilset
ningen a v m asse til papirstoffet. Ka
pita lomkostningen blir la ng t Iaver e 
enn ved a bygge to fa brikker . De 
samlede ulemper er bagatellmessige 
mot a sette den ene bedr ifts utvik
lingsmuligh eter eller ek s ist ens pa 
spill. Kopi av va rt brev er innta tt i 
den m appe dere har fa tt h er i dag, 
likesa k opi av de brever vi skrev til 
Industri- , La ndbr uks- og Kommuna l
departem entet samme dag. 

R a nheim P apirfa brik er en av de 
bedrifter som Nordenfjellsutva lget og 
Indust r idepa rtem entet m ente ha dde 
sin berettigelse. Og i et brev fra Nor
ges Skogeierforbund a v 29. nov. 1963 
til depa rtem entet, h et er det: 

«Etter va r m ening er R anheim 
P apirfabrik en tidsm essig og r a sjo
nell bedrift osm ogsa k a n tjene skog
bruket s interesser , dels ved a a vta 
sulfa t virke fra skogene og dessuten 
ved a t a bakhon fra sagbrukene og 
dermed sk ape en best mulig 0kono
misk st a tus ogsa for sagbruken e. 
Norges Skogeierforbund og skogeier
foreningene nordenfjells er derfor in
t eressert i a t denne bedrift ska l besta, 
og er ogsa villige til a dmfte sp0rs
ma let om fremtidige levera nser til 
denne f abr ikk.» 

Dette va r en utta lelse vi satte stor 
pris pa. 



Det er va nskelig for oss a forsta at 
situasjonen skulle h a endret seg to
t a lt pa disse 6% a r. Vi stoler nu pa 
myndigh etenes bistand sa vi hittil 
k an ekspa ndere i t a kt m ed de tilg jen-

gelige virkestilf0rsler og ikke bli ofret 
i en kritisk situasjon for en cellulose
kj0pende avispapirfabrikk. Om et par 
a r er det s ikkert rikelig m ed cellulose 
a a kj0pt. 

En del av Ranheim PapiTfabrilc 1970 

Fremtidig utvikling ved Ranheim 
I tilknytning til direkt0r Overwiens 

r edegj0relse skal jeg kort orientere 
om vart pla nleggingsarbeide som er 
basert pa to hovedma lsettinger -
nemlig: 

1. en na turlig vekstra t e i takt med 
0kte markedsmuligheter for var e 
produkter pa landsbasis og pa 
eksportmark eden e, r egner vi 
f0rst og fremst Vestla ndet og 
det nordenfjelske Norge som vart 
naturlige hjemmemarked. Vi me
ner a ha en livsberettigelse ved 
at vi bringer produksjonen mer
m ere forbrukern e i var del av 
landet. Dete har spesiell betyd
ning for forbrukerne av vare 
nyere produkter innen embal
lasje- og bygningssektoren. 
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2. vertikal intergrert produksjon, 
som jo er et a lminnelig a nerkjent 
prinsipp for strukturrasjona lise
ring i var bransje. S::erlig er det 
viktig a t papirproduksjonen er 
baser t pa en betydelig egendek
ning av cellulose. 

I var la ntidspla nlegging benytter 
vi oss av et rullerende 10-arsbudsjett 
for investeringer som sammenholdes 
med de muligheter vi ser for finansi
ering ved egne og fremmede midler. 
Budsjettene a jourf0res a rlig. 

10-arspla nen svarer til en produk
sjonsvekst som fremgar av den t abell 
som er tatt inn i siste nummer av 
R a nheims-Nytt. Produksjonen av spe
s ia liteter og av papir er basert pa en 
bed0mm else av markedsutviklingen . 



Den tilsvarende n0dveDdige 0kning av 
papirproduksjonen fra 46 000 tonn i 
1969 til 76 000 tonn i 1979 vi! kunne 
oppnas ved utbygging av va re nu
vrerende papirmaskiner, og om ca. ett 
a r far vi saledes en betydelig 0kning 
pa PM VI ved pabygging av m aski
n ens t0rkeka pasitet etter et nytt prin
sipp som gir oss mulighet til a frem
stille nye interessa nte papirkvalitet er. 

Betraktningen av t a bellen f0rer oss 
tilbak e til dagens a ktuelle sp0rsmal, 
nemlig va r egendekning av sulfatcel
lulose som er n0dvendig for den an
t atte 0kning i papirproduksjon. Etter 
fradrag for mindre kva ntitet er inn
kj0pt blek et sulfa tcellulose, avfalls
pa pir, kvistmasse m . v. fremkommer 
behovet for en gradvis 0kning av va r 
celluloseproduksjon fra 41 000 tonnn 
i 1969 til 73 000 tonn i 1979. 

Moderniseringen a v cellulosefabrik
k en vi! bli gjennomf0rt sa vidt mulig 
trinnvis over 10-a rsperioden etter 
hvert som behovet for cellulose mel
der seg og i den utstrekning det er 
mulig a skaffe egnet virke. I arbeidet 
med a prosjektere cellulosefabrikkens 
utvidelse har vi trukket inn fremsta 
ende svenske konsulenter ikke minst 
nar det g jelder forurensning av luft 
og vassdrag, og h va dette felt a ngar 
vi! vi i egen og a lmenhet ens interesse 
f0lge den linje at vi vi! g j0re hva som 
til enhver tid er t eknisk og 0konomisk 
mulig for a holde utslippene la vest 
mulig. Vi tror at utslippene fra en 
fornyet og vesentlig st0rre cellulose
produksjon h er pa Ranheim ikke vi! 
bli vesentlig st0rre enn de er i dag, 
til dels Iavere. 

Va r la ngtidspla nlegging slik som 
det ovenfor er g jort r ede for er et 
r esulta t a v overveielser som strekk er 
seg fler e a r tilbake. Ta nken om en 
ny cellulosefabrikk er saledes ikke av 
ny da to og heller ikke et t aktisk 
trekk i den aktuelle situas jon. 

Da Nordenfjelske Treforedling ved 
a rsskiftet bekjentg jorde sine pla ner 
om a bygge egen sellulosefabrikk, 
oppsto en ny og a lvorlig situasjon for 
va r bedrift . Som kjent h a r vi foreslatt 
for Nordenfjelske T reforedling at de 
to bedrifter samarbeider om en fe lles 
cellulosefabrikk pa R a nheim, - noe 
vi h aper at myndighetene vi! med
virke til. 
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En l0sning slik vi har foreslatt in
nebrerer totalt sett vesentlig Ia vere 
investeringer og l0pende omkostnin
ger enn dersom det bygges to fa brik
ker. For ca. 75 mill. kroner vi! Ran
heim kunne utbygge sin cellulosefa 
brikk til ogsa a dekke Nordenfjelske 
Treforedlings behov for cellulose. En 
cellulosefabrikk pa Fiborgta n gen m ed 
kapasitet 60 000 arstonn vi! a len e 
kreve minst dette bel0p. 

Vertika l integrasjon, srerlig av cel
lulose- og papirfremstillingen er et 
vesentlig moment i saken. Ma n sparer 
derved betydelig omkostninger til 
t0rking, tra nsport og ha ndtering av 
massen. Som direkt0r Overwien har 
redegjort for, vi! vart r astoffgrunn
lag komme i fare dersom Norden
fjelske Treforedling far realisere sine 
p la ner om en cellulosefabrikk. Vi v i! 
bli p af0rt de ma nge ulemper, bade 
t ekniske og 0konomiske, som det er 
i!{ke a h a en tilst rekkelig dekning av 
egen fremstillet cellulose. 

For Nordenfjelske Treforedling stil
ler saken seg a nnerledes. Cellulosen 
utg j0r bare 15 % av rastoffbehovet 
for fremstilling av avispapir, og det 
er derfor av underordnet betydning 
for denne bedriften om cellulosen 
fremstilles pa stedet. 

Den kamp om r astoffet som vii 
oppsta om det blir to cellulosefabrik
k er i vart distrikt, vi! bringe r a vare
prisene i vreret. Spesielt rna dette for
ventes hva a ngar de betydelige kvan
ta importert virke det vii bli behov for . 

Pa Fiborgtangen skapes 40 nye 
arbeidsplasser i forbindelse m ed en ny 
cellulosefabrikk. P a Ranheim settes 
samtidig 750 a rbeidspla ser i fare. 

Vi har villet g i denne bakgrunn 
ogsa fordi vi i brev fra Industridepar
tementet av 16. m a rs i a r er blitt a n
modet om a holde depart em entet un
derrettet om vare utvidelsespla ner, 
noe vi selvsagt h a r etterkommet. Vi 
oppfatter henvendelsen fra depa rte
mentet saledes, a t der er 0nske og 
vilje hos vare myndighet er til a fo r 
hindre at det etableres ny virkesslu
k ende industri p A bekostning a v eksi
sterende, vel et ablerte bedrifter. 

F red1·ik K icer 



Fagloreningslormannens tale ved 

lnduslrikomileens besek 
D et har i a ile etterkrigsAr foregAtt 

en kontinuerlig rasjonaliseringspro
sess innenfor papirindustrien, og re
sulta tene er noe en kjenner til. Rik
tignok er det m a nge mindre bedrifter, 
men de h evder seg i konkurransen pA 
sine spesialomrAder, og ha r kla rt seg 
g jennom flere mag re Ar. Det er fler e 
av de gamle bedrifter som i etter
krigsAr ene har ekspandert kraftig, og 
a v den g runn h a r st0rre behov for 
0kning av sitt r Avirke. 

Ranheim P apirfa brik m ed sine 
snart 100 Ar, er en av de som har 
betydd mye og betyr mye for de a n
satte og for samfunnet i sin h elhet . 

Vi er kjent m ed a t det er pA t a le A 
reise nye treforedlingsbedrifter h er i 
la ndet. Imidlertid er en ogsA kjent 
med at det i de senere Ar er importert 
ca. 3 mill. m 3 t0mm er som vesentlig 
er kommet fra Sverige. Men nu plan
legger svenskene 4 nye papirfa brik
k er nettopp i de omrAder hvorfra 
norsk treforedling har fAtt dekket sitt 
underskudd. De p Atenkte planer i 
Sverige vil fA et virkesbehov pA ca. 4 

mill. m 3 t0mmer. Det er derfor bare 
et tidssp0rsmAl nAr importmulighe
tene fra Sverige stopper opp. Dermed 
vil en risikere A fA en akutt krise for 
bedrifter som i dag er avhengig av 
import. F0lgelig k a n vel ingen vrere 
tjent m ed en slik r eising som k a nskje 
kommer til A 0delegge muligheten e 
for l0nnsom drift i den gamle og vel
etablerte bedrift. 

Den fremlagte plan om 0kning a v 
sulfa t cellulose ved R anheim P apirfa
brik A /S er ogsA i trAd m ed den for
nyelse som Ranheim Papirfabrik ha r 
foret a tt i etterkrigsAren e. 

N ordenfjelske Treforedling A /S 
p la nlegger ogsA en ny sulfatcellulose
fabrikk. H vis sa skjer kommer nok 
det til A forstyrre selve balansener ven 
i r Astofftilgangen til den veletablerte 
bedrift R a nheim P apirfabrik er. 

De flere hundre ansatte setter sin 
lit og tro til de rerede myndigheter i 
rAstoff-tilgangen i fremtiden. 

R anheim Arbeidsmannsforening 
P eder MyhTe 

, 
• 

A j S Ranheim P apirfabrik 1980 -
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llC-~o.ct,Q,ndeinf!ene fna e~kke~ 
(Sakset fra Elkem-konsernets bedriftsavis «Ekko» ) 

Den norske forha ndlingsdelegasjon 
som i september skal ha sitt f0rst e 
m0te i Brilssel, stAr overfor et m eget 
a nsvarsfullt oppdrag. R esulta tet a v 
vil.re forha ndlinger om medlemskap i 
EEC vii ha vidtrekkende konsekven
ser for vArt land - ja, sA vidtrek
kende at de beslutninger ma n n il. er i 
f erd m ed A ta k a n vise seg A bli en 
historisk korsvei. 

De beslutninger og va lg m a n stAr 
overfor ber0r er vArt samfunn pA 
mange forskjellige m Ater og omril.der 
og m ed vanskelig vurderbare per
spektiver. 

Selv for dem som ha r t a tt seg tid 
til A studere de offentlige utredninger 
og de kommentarer som etter hvert 
er fremkommet i pressen , k a n det 
vrere vanskelig A gj0re seg opp et til
strekkelig kla rt bilde. Ekko's reda k
sjon har derfor funnet det 0nskelig A 
presentere denne sak i en konsentrert 
og oversiktlig form for A vise at Det 
Europeiske 0konomiske F ellessk a p er 
noe m er enn et m a rked. Det er m ent 
A vrere et f ellesskap i langt videre 
forstand, og k a nskje er det ogsA det 
vesentlige bidrag til et fremtidig sam
let og forsonet Europa - hvor krig 
skulle vrere umulig - som var grunn
leggernes tanke fra begynnelsen av. 

Motstanderne av tilslutning til EEC 
taler g jerne om A oppgi r il.deretten til 

la ndet vArt , eller at vi g ir fra oss 
suvereniteten. 

Sa tt p A spissen er det vel n ettopp 
det man gj0r i enhver form for sam
arbeide. H a r imidlertid ikke det sam
arbeide som Norge ha r delta tt i n il.r 
det g jelder FN, OECD, EFTA, Nor
disk R Ad osv. i de siste Artier gitt oss 
overveldende posit ive erfaringer ? 

Hvorfor sk a l m edlemskap i EEC gi 
det motsatte? 

Utviklingen gAr i vAr tid m ed 
stormskritt i t eknologi, mellomfolke
lig samkvem, i politikk, 0konomi og 
levest a ndard, og ikke minst kommu
nikasjonsmessig. R eelt sett har der
for Norge neppe noe a nnet valg enn 
fortsa tt og styrket internasjona lt 
samarbeid. Hvorvidt slikt samarbeid 
i fremtiden skal foregA g jennom et 
medlemskap i EEC sk al n il. avgj0res. 

Det er vidtrekkende perspektiver 
ma n stAr overfor. Det er derfor all 
grunn til A stille de st0rste forvent
ninger til de kommende forhandlinger. 

Hver og en av oss plikter A sette 
seg inn i hva denne sak g jelder, slik 
at vi , n il.r forha ndlingsresult a t et fore
Jigger, k an g j0re oss opp en realistisk 
og n0ktern personlig mening om den 
kurs som b0r velges. 

G. H agerup-LaTsen 

Protokoll fro mete i bedriftsutvalget 

29. JUNI 

M0tet ble holdt i konferanserom
met i mek. verksted fra kl. 18.00. 

Til stede : Th. Overwien, A. M0ller, 
K . Hilma rsen, G. H aavi, J . Svendsen , 
A . Berge, P. Myhre, E. Gipling, A . 
Eidem , A . Knudsen , J . Hongslo, S . 
Mosand. 

Forfall : Fr. Kirer, A. Efschen, E. 
Dyblie. 
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Dagsorden: 
1. Orienterende meddelser fra be

driftsledelsen . 
2. Forslag til g jenopprettelse av 

a vdelingsutvalgene. 
3. Brusautomater 
4. Eventuelt. 
Forma nn Berge Apnet m0tet med A 

opplyse a t det ikke er innkommet 



saker fra de ansatte, noe ha n bekla
get. H an a nmodet r epresentantene a 
fremme m ange a v de sp0rsma! som 
va nligvis framkommer under post en 
Eventuelt, som egne sak er og som 
dermed settes pa dag sorden en . 

1. Orienter ende meddelelser f ra 
bedri jtsledelsen. 

Direkt0r Th. Overwien m eddelte a t 
pa a rets genera lforsa mling 11. juni 
var det foret a tt f0lgende endringer i 
sa mmensetningen av A /S R a nheim 
P apirfabriks styre : Direkt0r S . A . 
Solberg og skipsreder Nils Astrup, 
som begge ha r sittet i va rt styre i en 
m enneskealder, 0nsket ikke g jenvalg, 
og i deres st ed ble valgt direkt0r Sven 
A. Solber g (Norske Elektriske & 
Brown Boveri) og direkt0r H a lvor N. 
Astrup (Hunton Bruk) . Som ny va ra 
m a nn va lgtes skipsreder Nils J0rgen 
Astrup (Fearnley & E ger ) . N rermere 
om styrets na vrerende sa mmensetning 
blir a finne i R a nheims-Nytt nr. 2/70. 

Overwien orienterte om va rt for
hold til Nordenfjelsk e Treforedling 
A /S' pla ner om a bygge ny cellulose
fabrikk i Skogn . R a nheim ha r tilbudt 
seg a r eise en sa stor cellulosefa brikk 
h er pa stedet a t vi skulle kunne Ievere 
40.000 tonn cellulose om a r et til avis
papirfabrikken . Det la t er til a t N . T . 
AJS ikke er interessert i en sa dan 
l0sning, og det er h0yst usikkert hvor
ledes sak en videre vii utvikle seg, 
m en det er sa nnsynlig m ed en a vkla 
ring i !0pet av sommer en. 

For 0vrig hadde vi et vellykket 
m 0t e pa Ranheim 15. april m ed en 
fullta llig Stortinget s industrikomite, 
fylkesordf0reren, byens ordf0rer og 
fylk esmannen , hvor vi ha dde god a n
ledning til a fremlegge va rt syn. 

Over wien r edegjorde for en del for
hold av stor betydning for driften 
fremover. Scankraft ha r 0k et ek sport
prisene noe m ed virkning fra 1. sept., 
og der er s0kt om h0yer e priser pa 
innlandet . Dette er a vg j0rende for be
driftens !0nnsomhet, idet omkostnin
gene til virke, a rbeidsl0nner , fra kter , 
brensel m. m. viser fa retruende stig
n ing . 

Overwien orienterte om va nn- og 
kraftsituasjonen . Vannst a nden i Jons
vannet er noe bedre enn i fjor pa 
sa mme tid, m en det trenges m eg et 
r egn om la ndet kraftmagasiner skal 
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f ylles sa m eget a t kraftra sjonering 
kan unngas til vinteren. Vi er inne i 
en t 0rkepreiode som ha r va rt i 272 a r . 

Arbeidskraftsituasjonen er fort satt 
stra m . Kvalifisert a rbeidskraft er 
va nskelig a f a, og etterbeha ndlings
avdelingen h a r lidt herunder. Det er 
m a ktpa liggende a rasjona lisere en del 
a rbeidsordninger for a g j0r e oss m ere 
effektive og konkurransedyktige. 

Produksjon og salg er 0ket ba re 
uvesentlig i forhold til i 1969, m en PM 
III h a r st a tt en tid, og det ha r v rert 
og er utilstrekkelige tilf0r sler a v inn
k j0pt masse. Det er n a noe lettere a 
fa kj0pt a vfallspapir. 

Overingeni0r M0ller orienterte om 
situa s jonen for driften. Selv om vir
k essitua s jonen pa s ikt er usikker, h a r 
vi for tiden nok rastoff til a kj0re for 
fullt i cellulosefabrikken . Behovet for 
cellulose er stort, og det er oppna dd 
enigh et om en ordning for a fors0k e 
a fremstille fler e cellulosek ok na r 
dette t eknisk sett k an Ia seg utf0re. 

Tilg jengelig papirra stoff for f0r st e 
ha lvar er brukt opp. Behovet for 
m asse til papirfabrikken k a n enna 
ikke fylles, og vi h a r t a tt en del pa 
forskudd. 

Vi k an f a m ere a vfa llspapir, m en 
bruk av dette forutsetter a t vi kan 
kj0re spesielle kva litet er . Kvistmasse 
rna tilsettes de kva litet er vi fremstil
ler i dag, og den bestemmer m engden 
a v a vfa llspapir som k an nyttes. 

Utenfor cellulosefabrikken foregar 
na a rbeider i for bindelse m ed a nlegg 
for polysulfidprosessen. 

I huggeriet a rbeides det m ed tiltak 
for a hindre utslipp. F or andringene 
vii m edf0re a t modd og ba rk ikke vii 
kunne ha vne i elva. 

I forbindelse m ed anska ffelsen e a v 
a vfallspa pir ha r vi fortsatt problem er 
m ed lagringen, idet ungdommer ska f
fe r seg a dgang til innhegningen og 
dra r papiret utover . Noe bedre er det 
blitt i det sist e ved a t innhegningen 
er piggtra dbesatt. 

Vi k an n a bearbeide a ile typer a v
fa llspapir, idet nytt utst yr til pulper 
er a nska ffet . Det er 0nsk elig fra be
driftens s ide m ed flere ordrer for 
bruk a v a vfa llspa pir, slik a t va r ordi
n rere m a sse k a n dr0yes. 

Overingeni0r M0ller ga vider e en 
orientering om bruk av plast wirer i 
stedet for bronsewirer . De pr0ver som 



til na er foregatt viser a t plastw irer 
ha r fremtiden for seg, og a t vi trolig 
vii ga helt over til bruk a v disse. For
uten a t plast wirene er l0nnsomme 
hva levetid a ngar pa den enkelte rna 
skin, k a n wirer m ed f. ek s. k a ntsk a 
der tas av og g j0r es om til sma ler e 
maskiner . 

Driften i avdelingene h a r gatt bra 
med god ordretilgang. Etterbehand
lingsavdelingen h a r vrert preget av 
m annsk apsma ngel, og ytterligere 
bruk a v kvinner overveies. Sekke
fabrikken kj0r er h a rdt mot r ek ord
produksjon m ed til na ca. 1.5 mill. 
sekker m er enn i fjor. 

B0lgepappavdelingen h a r fatt la ng t 
flere ordrer enn ventet, og det er n il. 
a v den st0rst e bet ydning a fa opp 
produksjonen fo r a kunne etterkom
m e ordrene. 

Gipling tok opp sp0rsma let om det 
ikke er veldig kostba rt a ha PM II 
staende, og om ikke den pla ss m aski
en oppta r kunne utnyttes bedre. 

Direkt0r Overwien svarte a t vi har 
ha tt f ler e interesserte kjepere til m a 
skinen etter a t produksjonen ble st a n
set, m en a t dette ikke har r esultert i 
salg a v m askinen. Demontering og 
fj erning a v m askinen er kostba rt , og 
forel0pig k a n det ikke sies a t det er 
sa veldig kostba rt a ha plassen be
lagt . 

Sa lgssjef Svendsen orienterte om a t 
det for tiden er godt med ordrer. Det 
har vrert noe sna ut m ed MG-ordrer, 
fordi vi h a r siktet salget inn pa hva 
vi best b0r kj0re for a oppna st0rre 
utbytte. 

Situa sjonen for h0stma nedene er 
m er ukla r . Darlige konjunkturer i 
U.S.A. k a n influere pa m a rkedet i 
Europa. 

P ersona ls jef Hilma r sen orienterte 
om a t vart styre h a r bevilget de n0d
vendige midler til ansk affelse a v yt
t erligere 16 hybelleiligheter i Da ls
minde Borettslag. H yblene vii bli 
overdra tt til oss f r a Trondheim kom
mune etter som de blir ledige. Vi vii 
na r dette er g jennomf0rt ha belagt 
hele den kvote hybelleiligh et er vi k a n 
eie i borettslaget m ed tilsammen 40 
hybelleiligh ete r . 

Videre or ienterte Hilmarsen om a t 
vi har bearbeidet et nyt t boligpro
sjekt som vii bli r eist pa omra det 
Teglverket ved Omkj0ringsveien g jen-

nom boligbyggelaget Nye Trondheim. 
Det vii pa omradet bli r eist boligblok
k er m ed tilsammen 180 leiligheter. I 
h enhold til de n ye bestemmelser i 
Husbanken k a n bedrifter eie inntil 
10 pst . av leilig heter i husba nkfina n
s iert e borettslag. Va rt styre ha r be
vilget de n0dvendige midler til a n
skaffe lse av 18 leilighet er i n evnte 
prosjekt, og disse er a ller ede bestilt. 
Leilighet ene blir t rolig ferdig til n este 
a r. Med t omteomra det pa R eppe, som 
vel blir byggekla r f ra sommeren 1971, 
ytterligere hybelleiligheter i Da ls
minde Borettslag, og m ed anskaffel
sen av leilighet en e pa omra det ved 
T eglverket , ga persona ls jefen uttrykk 
for a t h an ser m eget lysere pa den 
nre rmest e tid f remover for a bedre 
boligsituasjonen . 
2. F orslag tU gjenoppr ette lse av 

avdelingst~tvalgene . 

Per sona lsjef Hilma r sen hadde for 
bedrifts utva lget uta rbeidet nye r et
ningslinjer for eventuell g jenoppret 
t else av avdelingsutva lgene, og r ede
g jorde for innholdet i forslaget og de 
forandringer for slaget innebrerer mot 
tidligere prak s is . 

Et enstemmig bedriftsutva lg ved
tok fo r s laget , samt en opfordring til 
a ile a nsatte om a vedta at a vdelings
utvalg ig jen blir opprettet ved a vdel
ingene sa snart som mulig i h enhold 
til de f oreslatte r etningslinjer. Saken 
ble vedta t t over sendt til avdelingenes 
a nsatte gjennom R anheim Arbeids
mannsforening. Fors laget til nye r et
ningslinjer , samt bedriftsutva lgets 
oppfordring t il avdeling enes a nsatte, 
er vedlagt protokollen. 
3. B ntsautomater. 
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P ersona lsjef Hilmar sen fremla og 
r edegjorde for en regnsk a psoversikt 
for brus- og varmdrikka utomat er fo r 
perioden 1 /6 1967- 1/12 1969. 

R egnskapsoversikten viser a t a uto
m a tene 0konomisk l0nner seg og gar 
ut m ed et lite overskudd nar utgifter 
til pass og a dministrasjon er fra t r uk
k et. F ra 1. ja nua r er ansk affelses
pr isene p. g .a . m erverdia vgiften gatt 
opp p r. flask e, slik a t fo r tjenesten blir 
noe r edusert fra innevrer ende a r , hvis 
innkast kr. 1,- pr. fla ske opprett
holdes. 

Problemet m ed fla skeautoma ten e 
er svinnet , som foruten a fora rsa k e 



redusert fortjeneste, r epresenterer et 
betydelig problem ved a t flask ene 
slenger rundt i h ele bedriften. I tids
rommet 1 /6 1967- 1/12 1969 va r det 
et svinn p A 14.159 fla sker pr. Ar og 
117 k a sser pr. Ar . Hittil i ar er det 
forsvunnet 2850 fla sker og 122 k a s
ser , noe som viser a t forholdet ikke 
ser ut til A ville bedre seg til tross 
for flere henstillinger til de a nsatte. 

P ersona lsjefen opplyste videre a t 
forholdene h a r v rert og er under n0ye 
vurdering for A finne ut hva vi ska l 
satse pa fremover. Alterna tive ord
ninger til flaskeautomatene er under
S0kt, og det monteres i disse dager 2 
begera utoma ter til pmve i bedriften. 

Fordelen e ved evt. innf0ring a v 
begera utoma t er vil vrere a t vi unngar 
a lle fla skene som «flyt er rundt». Vi 
vil kunne fa skikkelig dekning av au
tomat er i a lle a vdelinger uten insta l
la sjons- og a nska ffelsesomkostninger. 

Problem et vil vrer e om begr ene 
etter bruk ha vner i m a ssepulperne. 

Va rmdrikka utoma tene r epresente
rer ingen problem er , og persona ls je
fen a nbefa lte ordningen utvidet til A 
omfa tte ogsa a ndre a vdelinger enn 
dekket i da g . 

D et utspa nt seg der etter til en 
g rundig, positiv og m eget interessant 
diskusjon i bedriftsutva lget om for
deler og ulemper m ed a utoma t ene. 
Det var a lminnelig enighet om a t be
gera utomat ene rnA pr0ves til over 
f erieJ.l. Ska l vi fortsette a bygge ut 
ordmngen m ed fla skeautomat er rna 
helt a ndre virkemidler t as i bruk for 
a fa k ontroll over tomgodset. 

P er sona lsjefen vil vurdere hva som 
vil vrere den best e l0sning for oss a 

satse pa fremover, og fors0ke a h a 
forslag om dette a vkla r et til nest e 
m0te. 
4. E ventuelt. 

Direkt0r Overwien ga en kor t orien
t e ring om a t bedriften n il. etter 31/2 
Ar s venting ha r tatt sva r fra Trond
h eim kommune pA va re h envendelser 
om en a vkla ring pa sp0rsma let om 
va nn fra Jonsvannet til kraft- og 
drikkeva nnsforbruk. Sva r et er lan g t 
fra tilfredsstillende for va r bedrift, og 
hva som sk a l g j0res m ed saken fra 
var side vii bli n0ye vurdert. 

Overingeni0r M0ller orenterte om 
a t nytt vask eri i de nye lok a ler vil 
v re re ferdig til bruk fra h0sten d. a . 

Arnfinn Knudsen m ente a huske a t 
det fra kommunen tidlige'r e er bevil
get penger til a legge ig jen Sj0skog
bekken , og sp0rsm a let vil bli under
s 2!kt . 

F eder Myhre opplyste a t det er va n
sk eligh eter m ed luftsystem et i E-avd. 
etter a t b0lgepa ppa vdelingen kom, og 
spurte om h va som k an g j0res for a 
bedre pa dette. 

Driftsingeni0r Hongslo sva rte a t 
sp0rsma let a ller ede er under utred
ning. 

Arnfinn Knudsen opplyst e a t det er 
m ye da mp i loka let i hans avdeling 
ved pulper , og a t klimaet er meget 
usunt for m askinene, som ruster 
svrert. 

Direkt0r Overwien var enig i a t 
dette forhold ikke er bra for m a ski
nene, og a t sak en vil bli unders0kt 
n0ye og fors0kt I0st. 

M0t et ble h evet kl. 20.45. 

K je ll H i lmar sen 

Til : A nsaUe ved aile avdelinger 

Fra: Bedriftsulvalgel 
A v delingsut valg. 

Bedriftsutva lget h a r i m 0te 29/6 d.a. 
beha ndlet forslag til nye r etningslin
Jer ved eventuell g jenopprette lse av 
avdelingsutva lgene ved bedriften . Et 
el'_lstemmig bedr iftsutva lg tilla t er seg 
g]ennom R a nheim A r beidsma nnsfor 
e.ning a oversende forslaget til a vde
lmgenes ansa tte m ed oppfordring til 
a vedta a t a vdelingsutva lg ig jen blir 
opprettet ved a vdelingene sna r est i 
h. t . foresla tte r etningslinjer. 
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Den tid vi gar i m0te m ed sterk sti
gen?e konkurranse og omkostning s-
0knmger , vii stille de st0rste kra v til 
sa vel ansatte som bedriftsledelse om 
vi s~al m akte a ha trygge og trivelige 
a rbe1dsplasser. Bedriftsutva lget m e
ner det er a v st0rst e betydning og i 
a ile parters inter esse a t vi k a n et a b
lere og opp rettholde de sam a rbeidsor
ganer Hoveda vta len gir anledning til. 

Bedriftsutva lget 
ved A/S R a nheim P apirfa brik 



AVDELINGSUTVALG 
Forslag til nye retningslinjer ved 

gjenoprettelse av avdelingsutvalgene: 
1 . Anta ll utv alg og sammsetning. 

Det opprettes 9 avdelingsutvalg ved 
A /S Ranheim Papirfabrik med f01-
gende fordeling og sammensetning: 

Avdeling Antal! repr. 
Arbe ide r e B edrift 

Celluloseavdelingen 4 3 
Hovedavdelingen 6 4 
E-avd. og Sa len 6 4 
Gummieringsavd. 3 2 
Sekkefabrikken 4 2 
B0lgepappavd. 4 2 
Mek. verksted klubbstyret 4 
Bygningsavd. 3 3 
Tra nsportavd. 3 2 
2. Utvalgets ledelse og joThold til 

av delingsledelse og bedrijtsutvalg. 

a) Utvalget ledes av en formann 
og en sekretrer som velges blant 
utvalgets medlemmer. Forma n
n en velges vekselvis fra ledel
sens og de a nsattes represen
tanter. NAr en representant for 
avdelingsledelsen er formann, 
skal de a nsatte ha sekretreren 
og omvendt. 

b) Utvalget skal innen sitt a r
beidsomrAde fungere som r Ad
givende utvalg for avdelingens 
ansvarlige ledelse. Bedriftsut
valget og bedriftsledelsen kan 
forelegge spesielle saker for 
a vdelingsutva lget. 
Avdelingsutvalget skal avgi 
rapport om sin virksomhet til 
bedriftsutvalget en gang pr. 
ha lvAr. Klager pA behandling 
av saker, m0tehyppighet eller 
lignende fra en av partene i et 
avdelingsutvalg, kan fremm es 
for bedriftsutvalget. 

3. Utv algets aTbeidsomnide. 

Utvalgets medlemmer skal g jen
nom samarbeid virke for en mest 
mulig effektiv produksjon og for 
st0rst mulig trivsel i egen avdeling. 
Med dette for 0ye kan utvalget bl. a. 
behandle: 
a) Avdelingens og bedriftens 0kono

miske og produksjonsmessige stil
ling 
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b) Effektiviserings- og rasjonliser
ingstiltak i avdelingen 

c) Vedlikehold og utnyttelse av ma
skinene i avdelingen 

d) Kontroll med kvalitet og utskudd 
i avdelingen 

e) B emanningsplaner i a vdelingen 
f) Opplreringsspe~rsmAl i avdelingen 
g) Helse- og sikkerhetstiltak i avd. 
h) Velferdstiltak i avdelingen 
i) Sp0rsmAl som a ngAr avdelingens 

virksomhet, endringer i produk
sjonsoplegg og m etoder, produk
sjonsutvikling, samt pla ner med 
hensyn til driften i den nrermeste 
fremtid 

j) Sak er forelagt fra bedriftsutvalg 
eller bedriftsledelsen som an gAr 
avdelingens virksomhet. 

4 . Saksbehandling. 

N Ar avdelingsutva lget har avgitt 
utta lelse i en sak, skal avdelingsledel
sen beha ndle saken sA snart som mu
lig og gi utva lget underretning om 
avgj e~ relsen. Er saken ikke avklaret 
innen annet utvalgsm0te etter utval
gets behandling, skal avdelingsledel
sen gi en sA fullstendig orientering 
som mulig om hvor la ngt saksbear
beidelsen er kommet og om nAr ende
lig avgje~relse k a n ventes. 

5. M0tevi1·ksomhet. 

Utvalget holder ordinrere m0ter sA 
ofte pa rtene er enige om det og minst 
en gang pr. m Aned. Hvis formannen 
og sekretreren er enige om at et m0te 
ikke er n0dvendig, kan dette sl0yfes. 
Saksliste til m0ten e utarbeides av for
mannen og sekretreren i fellesskap, og 
gje~res kjent for medlemmene minst 
3 dager f0r m0tet skal holdes. 

6. M0terejerateT. 
a) Det skal f0res referater fra utval

gets m0ter. Refera tene skal inne
holde de sp0rsmAl som er dr0ftet 
og de utta lelser man er kommet 
frem til. 
R eferatene skal sendes til hver av 
bedriftsutvalgets medlemmer. 

b) En gang pr. ha lvAr innkaller be
driftsutvalget til en bedriftskon
feranse hvor samtlige medlemmer 



a v bedriftsutva lget og avdelings
utvalgene m0ter . Bedriftsledelsen 
gir pa disse m 0t er orientering om 
bedriftens situasjon i tiden frem
over, og de forskjellige utva lgs 
videre a rbeid dmftes. 

7. GeneTel t . 
For A vre re sikret en m est mulig 

sakkyndig beha ndling av de enkelte 

saker, h a r utva lgene anledning til a 
innka lle personer utenom m edlem
m ene til utvalgenes m0ter for a g i ut
r edninger om spesielle sp0rsm AI. For
mann og sek retrer i utvalgene k a n 
ogsa bli enige om A innka lle til st0rre 
m0ter innen de r espektive avdelinger 
fo r informasjon. 

Kjell H i lmaTsen 

Protoko/1 Ira mete i bedriftsutvalget 

Ekstraordinrert m 0t e ble holdt i 
konfera nserommet i Mek . Verksted 
fra kl. 14.00. 

Til stede: Th. Over wien , Fr. Kirer, 
A Efschen , A . M0ller , K . Hilma r sen, 
G. H aavi, P . Myhre, P. B . Moen, A . 
Eidem , A . Knudsen, A . Berge, J . 
Hongslo, S. Mosand. 

Forfa ll: E. Dyblie, E. Gipling. 
D agsoTden : 

1. OTient eTen de meddelelseT jTa 
bedTijtsledelsen. 

Direkt0r Th. Overwien vist e til at i 
f ellesferien, omkring m a nedsskiftet 
julifa ug ust, bragte en del a viser under 
til dels svrere overskrifter ganske 
oppsiktsvekkende m eddelelser om for
holdet A/S R a nheim P apirfabrik, 
Nordenfjelske Treforedling A /S og 
Van Severen & Co. Ltd. A /S .. Selv om 
det h et er «ingen m k uten ild», sA ville 
det i dette tilfelle passe bedre a k a 
rakterisere visse avisers journa listikk 
som «fj reren der blev til f ern h0ns». 

Det som foreligger a v nytt om 
eventuelt «samarbeide» m ellom de tre 
selskaper , er at var bedrift, som va r 
inne pa t anken om a S0ke a forhindre 
Nordenfjelske Treforedling A /S's 
overtakelse av Va n Severen & Co., 
h a r oppgitt dette, bl. a. fordi vi ett er 
nrermer e overveielse kom til at en fu
sjon Nordenfjelske Treforedling A /S 
m ed Va n Sever en & Co. ikke i n evne
verdig gra d ville skade vAre interes
ser, spesielt fordi Van Severen & Co. 
etter bygging av raffin0ranlegg a lle
rede er langt p A veg til a bortfa lle 
som st0rre virkesleverand0r til R a n
heim. 
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Med h ensyn til direkte samarbeide 
m ellom A /S R anheim P a pirfabrik og 
Nordenfjelske Treforedling A /S, sA 
foreslo vi jo et sada nt i brev av 4. 
april 1970, hvor vi antydet oppf0relse 
av stor, n y cellulosefabrikk pa R a n
h eim, som ogsa kunne Ievere Norden
fj elske Treforedling A/S a ll den cellu
lose som trengtes til produksjon av 
a vispapir pa Fiborgtangen . Enna 
foreligger ikke noe konkret svar h er 
pa, og vi har den 3. ds . purret, idet 
det neppe er i noen a v vare bedrifters 
interesse a t det ikke sna rt blir en a v
kla ring , n0dvendig for det videre 
planleggingsarbeide pA begge bedrif
t er . H eller ikke p A dette h a r vi fAtt 
noe tilfredsstillende svar, - ba r e en 
muntlig erkjennelse. 

I m ellomtiden , m ellom 4. april og 3. 
a ug ust, har det vrert en viss kontakt 
m ellom vAre to bedrifter pA ak s jonrer
planet, idet Nordenfjeldsk e Trefored
ling A/S antydet et intimer e sam
a rbeide enn hva vi hadde tenkt oss. 
Forhandlinger h a r a ldri funnet sted 
mellom bedriftenes formelle organer, 
og de tilbud representanter for eier 
interessen e i N ordenfjelske Trefored
ling AfS ha r fremmet, va r uten nev
n everdig interesse. Hva som vider e vii 
skje, er det vel ingen i dag som kan 
overblikke, m en vi rna dessverre regne 
med a t det star m eget sterk e krefter 
bak Nordenfjelske Treforedling A/S's 
0nske om a bygge egen cellulosefa 
brikk. 

P eder Myhre spurte om det er kom
m et noe ut av Stortingets industri
komites bes0k ved bedriftene tidligere 
i a r. Videre om saken om bygging av 



ny cellulosefabrikk ha r vrert beh and
let i bransjer Adet . 

Over wien sva rte a t Stortinget s in
dustrikomite var h er for A orienter e 
seg i tilfelle det blir stortingssak av 
sp0rsmAiet. Sak en beh andles imidler
tid pA depa rtem entsplan og blir trolig 
ingen stortingssa k . 

Vi h ar a lminnelig sympati fra fler e 
hold, ogsA fra bransjer Adet, m en dette 
hjelper ikke stort hvis sa k en a vgj0res 
a v r egjeringen. Dersom Nordenfjelske 
Treforedling A/S sk a l ha !An f ra Dist
riktenes Utbyggingsfond, vii sak en 
trolig komme til Stortinget. Sp0r s
m A!et om A fA bevirket en interpella 
sjon i Stortinget p A n Avrerende tids
punkt rnA vurder es n rermere. 

P eder Myhre m ente det kunne vrer e 
inter essa nt A f A en interpellasjon i 
Stortinget i denne sak . De a nsatte 
a nser sak en som m eget viktig, og 
Myhre spurte om det kunne Ia seg 
g j0re m ed et fellesm0te m ed stor
tingsrepresenta ntene fra S0r-Tmnde
lag. 

Direkt0r Over wien sva rte at tiden 
k anskje sna r t er inne til A f A en inter
pellasjon i Stortinget i denne saken 
og A m obilisere a ile gode krefter. 
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Direk t0r Kirer understrek et a t be
driften og dens a nsatte ikke b0r g j0re 
r egning m ed noen assist a nse utenfra 
i denne sak en . Det avgj0rende er hva 
vi selv k a n g j0r e fo r A styrke vAr 
l0nnsomhet og derm ed sikre bedriftens 
fremtid. Vi rnA i verst e f a ll r egne 
m ed a t den 0konomisk e fordel som 
vi ha r i vAr cellulosepr oduksjon etter 
hvert vii fa lle bort. Derfor rnA vi 
sette a lt inn pA A forbedre l0nnsom
h eten i de 0vrige a vdelinger . I dette 
a rbeide rnA a ile a nsatte g j0re sitt yt
t er st e, da det er opp til oss selv hvor
da n utfa llet sk a l bli. Dette effektivi
seringsarbeidet er a ller ede i gang, og 
dersom vi k a n f 0r e dette til et lykkelig 
r esulta t , er det grunn til A se lyst p A 
fremtiden u ansett hva som vii skje 
m ed vAr celluloseproduksjon. 

K jell H i lm arsen 

85 ar: 

A lfred Eriksen 25/10- 70 

80 ar : 

Otto U nderha ug 4/10- 70 
J ohn Horrigm o 8/10- 70 

75 ar: 

H erma nd D ist a d 1 /12- 70 

60 ar : 

Ingebj0rg A une 1 /10- 70 
Erling Rusta d 16/11- 70 
Oddny H Arstad 30/11- 70 

50 ar: 
Olav Kjerulf 3/10- 70 
Thor Joha nsson 17/12-70 



Ba nksjef Ola v Grimstvedt i Oslo 
ha r g itt ass tilla t else til ~ g jengi i 
R a nheims-Nytt et gammelt og gulnet 
bre v skrevet i 1893 p~ R anheim a v 
ha ns fa r Abra ha m Grimstvedt til 
dennes hustru. Grimstvedt h a dde nok 
a ldri dm mt om a t dette h elt priva t e 
brev skulle komme p~ t rykk. I R a n
h eims-nytt nr. 4 1963 er g jen gitt (av 
R a nheim P apirfa briks historie) hvor
ledes generalkonsul Christophersen 
sendte sin m a nn Abraha m Gr imstvedt 
til R a nheim for ~ «se hva d der kunde 
g j0res.» Forholdene var jo den gan g 
m eget va nskelige ved bedriften, og 
oppgaven e va r star for den 33-~rige 

ma nn sam ble i stillingen ba re i 1 lh 
~r, idet Christophersen t rengte h a m 
i Oslo. 

Grimstvedt va r en klok og forut
seende m a nn. Historien ha r g itt ha m 
rett - sama rbeid i eD Norsk e P apir
fa br ika nters Forening har f 0rt t il 
store r esulta t er . 

Det nest en r 0rende brevet lyder: 

j'A NHE !MS FELLU L OSEFABR ! K . 

l'elcgrnmadresse: Cell ulosen1 Rauhcim . 

Ranheim, Norge den .... ...... .... ~ ...... 189..3 
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A braham Grimstvedt 



G1·imstvedt var en klok og forut
seende mann. H istoTien haT gitt ham 
rett - samaTbeid i D e NoTske PapiT
f abrikanters FoTening haT feTt til 
store resultate1·. 

Kristiania, 2den april 1895. 

H err generalkonsul 
Chr. Christophersen, 

Kristiania. 

Som omtalt for herr generalkon
sulen var salgsforholdene paa papir
m a rkedet a llerede h0sten 1883 blevne 
saadanne, at jeg under deres tryk paa 
en r eise i udlandet for a t srelge papir 
lwm paa den tanke, at vore fabrikan
t er burde s0ge ved en frelles optrreden 
at forbedre forholdene. Efter min 
hjemkomst talte jeg med en ven af 
mig, en reldre erfaren forretnings
m and her i byen, om sagen; men han 
tro"lde ikke, der var noget at g j0re 
'.::erved, og ved nrermere overveielse 
fandt jeg ogsaa selv paa det tids
punkt at burde lade sagen hvile. De 
notiser jeg dengang nedskrev om 
sp0rgsmaalet, er derfor blevet lig 
gende i skuffen til nu. 

R elativt trykkende som konjunktu
rerne var dengang, saa var de davre
rende salgspriser, seet i lyset af h vad 
der nu srelges til , g limrende. H vad 
vilde man t. ex. nu sige om en pris af 
27 0re pr. kg for a im. brunt trre
papir ? Og det var minimums export
pris paa de tider. 

Det er igrunden ikke saa underlig, 
om t a nken om en effektiv frellesop
trreden dengang ikke havde udsigt til 
at trrenge ig jennem. Store forandrin
ge har imidlertid fundet sted siden da. 
Vistnok er fabrikanterne dygtighet 
og den tekniske frerdighet steget be
tydelig i disse 12 aar, og papir frem
stilles nu til cost prices, som man 
dengang neppe havde trenkt sig. Men 
disse fremskridt paa fabrikation ens 
omraade er dog ganske betydelig di
stanceret af den fart , med hvilken 
salgspriserne navnlig de s idste 5 aar 
er faldt . Og m edens fremskridtene i 
fa brikation en n0dvendigvis har sin 
begr rensning og er betinget af mange 
forskjellige omstrendigheder, saa sy
nes prisfaldet ingen saadanne grren
ser at kjende - i a llefald saa lrenge 
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den nuvrerende tingenes tilstand va
rer. Faktisk har det a ldrig vreret saa 
ilde som nu, og at d0mme efter de 
sidste 6 maaneders foreteelser, i hvil
ket tidsrum priserne er gaaet ned
over med stormskridt, er vel endnu 
ikke kanskj e paa langt nrer, det vrer
ste seet. 

Det synes mig derfor som en simpel 
pligt for enhver, der er interesseret i 
papirfabrikationen, efter evne at bi
drage til at f0re vor skj0nne industr i, 
saa naturlig for vort land, ud af den 
s0rgelige tilstand i hvilken den er ge
raadet, og i hvilken den eller s synes 
at skulle gaa sin undergan g hurtig 
im0de .... 

Hvad papirfabrikanterne selv a n
g1ir, da skulde det synes som om den 
s imple selvopholdelsesdrift maatte til
s ige dem ikke at n0le lrenger med a t 
s::>ge at stanse og forebygge en ruin, 
der ellers f0r eller senere maa ram
me bedriften. Papirfabrikationen h a r 
nu lagt beslag paa meget af vort 
lands k apital og arbeidskraft, og 
trrekker saadanne vexler paa vore 
skoger, at det er saart at trenke paa, 
at det hele ikke er til noget utbytte 
for dem, der strrever haardt med a r
beidet. 

Selvf0Igelig kan det have sin s tore 
baade civilisatorisk e og 0k onomiske 
betydning a t publikum kan kj0pe bil
ligt papir; m en der er ingen grund 
til at tro, at en g jennemg1iende pris
forh0ielse af 10- 20 % vilde 0ve no
gensomhelst indflydelse paa papirfor
bruget og dets vrext; m en en saadan 
forh0ielse vilde vrere fuldstrendig nok 
til at redde situationen for de a ller
fleste fabrikker. Vor industris van
trivsel er af en la ngt mere indgri
bende betydning for samfundet end 
den smule prisforh0ielse paa papiret. 

Ska l derfor en bedring for papir
fabrikanterne hidf0res, maa der til
strrebes at faa en prisforh0ielse istand. 
Det store sp0rgsmaal maa da blive: 
Hvorledes skal dette maal naaes? 

V ed sammenslutning! Dette synes 
mig det eneste mulige svar paa 
sp0r gsmaalet. 

En saadan sammenslutning kunde 
jo trenkes iverksat paa forskjellige 
maader. Hovedsagen er, at der blir 
Tealitet i den . 

Den for vel 2 aar siden stiftede for
ening mellem de norske papirfabri-



k a nter b a r vistnok ikke vrer et uden 
sin betydning . Men der Jigger for 
lidet r eelt bag den til, a t den m ed 
noget nrevnevrerdigt r esulta t skulde 
kunne optage kampen mod de onder , 
bra nchen lider under . 

For grundig a t overveie de i for
bindelse m ed f abrika nternes interes
ser st a a ende sp0rsm :U, udrede dem og 
forelregge f abrika nternes t anker og 
pla ner til en forbedring i forholdene 

SA gar vi pa nytt inn i den delen a v 
a r et hvor de la nge og m0rke kvelden e 
er de dominer ende trekk i bildet , og 
m ed dette k anskje hos den enkelte en 
st0rre eller mindre m a ngel pa f r itids
beskjeftigelse. 

I den gra d dette m atte vrere et 
problem , sa er det m an ge m ater a 
m0te dette problem pa . En av m at ene 
er a delta i studiearbeid, og R a nheim 
Arbeidsma nnsforening h a r ogsa i a r 
et godt og va riert tilbud av kurs til 
sine m edlemmer . Foreningens studie
a rbeid er lagt under dens nestfor
m a nn. Det er E gil Gipling, og h an gar 
til denne del av sitt a rbeid m ed ba de 
a lvor og begeistring. Vi ha r ha tt en 
samta le m ed ha m om hva som vii 
komme til a skje pa dette fronta v
snittet i foreningens virksomhet , og 
vi sp0r f 0rst om hvorda n det forega
ende a r s studiearbeid artet seg. 

- Vi a vviklet siste sesong 6 studie
sirkler , sva rer ha n , sa vi er m eget 
godt forn0yd. Vi ha r delt ut 51 kurs
bevis for delta k else i brevringer, og 
det er m eget pent. 

- Noen ord om studiearbeidet r ent 
generelt ? 

- A drive studiearbeid, a skoler e 
og dyktiggj0re ens m edlemmer er en 
m eget viktig del av foreningsarbeidet, 
og jeg vii si a t brevringen er den fine
ste form for studiearbeid som k an 
t enkes . Dette a t en flokk k a m era t er 
kommer sammen og i f ellessk ap dis
kuterer og dm fter forskjellige emner 
og problem er, det er m eget fint og 
positivt og som det er a ll grunn til a 
sa tse pa . 
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forek ommer det mig , a t et udvalg af 
t . ex. 5 m rend burde nedsrettes. 

J eg tilla der mig rerb0digst a t h en
stille til h err genera lkonsulen a t tage 
denne t a nke under overveielse og 
eventuelt a t la de den komme frem 
paa papirfabrikanternes m 0de iover 
morgen . 

Med h 0iagte!se, rerb0digst 
A b1·. Grimstvedt 

(si gn .) 

E gil Gipling forteller ellers at gan
gen i fagbevegelsens studiearbeid er 
lagt opp slik a t studieringen eller 
brevringen pa det lok a le pla n da nner 
«g runnsk olen ». Sa f0lger AOF-kurs 
og ukekurs og til slutt LO-skolen . 
Denne er fagbevegelsens h 0yeste 
kurstilbud og h a r gansk e a vansert 
emnestruktur . Skolen holder til pa 
S0rma rka, like utenfor Oslo. 

- Hvorda n er sa opplegget for 
kommende h 0st og vinter? 

- Vi t a r sikte pa samme antall 
som ifjor, a ltsa 6 kurs, som vi m ener 
a sk affe deltak ere til og som vi tror a 
skulle kunne gr eie. 

- Hvilke kurs eller t em a er det 
som st a r pa t apet et ? 

- A v disse 6 kursen e vii det bli 3 
grupper pa «Demokrati i hverdagen », 
en pa «Dem okrati pa arbeidsplassen », 
og pa de to s ist e er emneva lget enna 
ikke er a vg jor t . 

- H va innebrer er «Demokrati pa 
a rbeidsplassen » ? 

- Dette kurset er noksa vidtspen
nende, og det er va nsk elig a g i noe 
resym e. Kurset h a r som hovedtem a 
forholden e pa arbeidsplassen hvor 
ba de trivselsmoment og produktivitet 
ber0res. 

- H vilke kurstilbud foreligger pa 
forbundspla net ? 

- Det er det nok !it t tidlig a si noe 
om enda. Det blir i hvertfa ll et kurs 
for k asser ere og revisorer og det tra 
dis jonelle kurs for nyva lgte formenn. 

- Er det tilfredsstillende tilgan g 
eller s0kna d til studiearbeidet fra for
eningens unge m edlemmer ? 



- Nei, det k an jeg dessverre ikke 
si, og dette er da noe av det tyngst e 
vi i studieutva lget har m ed a gj0re. 
De unge forsta r k anskje ikke betyd
ningen av dette. Det er mulig at noe 
av f eilen er va r. J eg vet ikke. Men det 
ha r i hvertfa ll vist seg at far vi dem 
f0rst m ed pa en brevring, da gar a lt 
sa mye lettere siden. 

Som n evnt t idligere er s tudie- og 
opplysningsarbeidet m eget viktig. Det 
er viktig og utbytterikt for en selv, 
og viktig for den organisasjon en t il
h 0rer - enten en da deltar i brev
ring, gruppearbeid pa a nnet vis eller 
ved selvstudium. Det k a n g jerne nev
nes her a t i forbundssammenhen g sa 
rager fagforeningen her pa R a nheim 
ganske h0yt. Det skyldes jo f0rst og 
fremst innsatsen til de folkene som 
steller m ed disse sak ene. 

Fra 1. juli t iltradte s0ster R agnhild 
Iversen stillingen som bedriftssester 
hos oss og som sanitetss0ster for 
R anheim Sanitetsforening. 

S0ster Ragnhild er f0dt og opp
vokset i Trondheim, og har etter van
Jig skolegang t a tt f lere kurs i barne
og ba rselpleie m ed etterf0lgende prak
sis i flere ar f0r hun g ikk inn i syk e
pleien. 

Utdannelsen som sykepleier f ikk 
hun ved Innherred sykehus's Syke
pleierskole. Etter pliktaret ved Inn
herred sykehus arbeidet hun i 6 a r 
ved Kirurgisk a vdeling pa Sentral
syk ehuset i Trondheim. Deretter ble 
hun ansatt ved E. C. Dahls Stiftelse 
som syk epleiel:oer er for s0sterelevene, 
og senere som instruks jonss0ster for 
ba rselelevene. H un va r dessuten vikar 
for forsta nderinnen under h ennes fra
v:oer. Etter 7 ars t jenest e ved E. c. 
Dahls Stiftelse s luttet hun og g ikk 
kurs for bedriftss0stre, h voretter hun 
vika rierte som bedriftss0ster ved 
N.K.L . f0r hun ble a nsatt hos oss. 
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- Det b0r ogsa nevnes, sier E gil 
Gipling t il slutt, a t bedriftsledelsen er 
sv:oert positivt innstilt til va rt a rbeid 
pa dette felt. Det gar a lltid greit a fa 
permisjon fra arbeidet for deltakelse 
i kurs, og likedan at vi far holde til 
her pa bedriften med vare m 0ter na r 
de egnede lokaler i Folkets Hus er 
opptatt i annet 0yemed. 

I studieutvalget sitter foruten a ltsa 
Gipling himself, ogsa Ingvar Amund
sen, Per B . Moen, J ens P a ulsen , Ole 
Blekkan og Gustav Fossum. 

Og h elt til slutt rundes det h ele av 
med a henvise interesser te av kurs 
eller brevring t il noen av ovenfor
nevnte eller t il fagforeningskontoret. 

aw 

S0ster R agnhild skulle saledes h a 
den beste bakgrunn for a g j0re en 
god t jeneste som bedriftss0ster ved 
bedriften som sanitetss0ster pa R a n
h eim. Vi haper hun vii trives - og 
0nsker h enne velkommen. 



Ny kontorfloy ved hovedkontoret 

Noen av vare avdelinger fikk hek 
tiske dager m ed flyttesjau pa na kken 
da vi kom tilbak e etter fellesferien. 
Det var personalavdelingen, konstruk
sjonsavdelingen, vedlikeholdssj ef og 
t0mmerkontor som kunne ta i bruk 
de nye kontorloka ler . 

Med Moelven-seksjoner spratt det i 
l0pet av kort tid opp en ny kontorfl0y 
ved hovedkont oret. Mangelen pa kon
torplass var prekrer, og det ble tid
ligere i a r besluttet r eist en ny kon
torfl0y som et «provisorium» for a 
a vhjelpe m a ngelen. 

Va r konstruksjonsa vdeling h a r for
beredt, Iedet og koordinert prosjektet 
m ed ingeni0r Kare H ammeras som 
ansvarsha vende. 

Det er da ogsa blitt et riktig trive
lig bygg med fine lyse kontorer. I 
venstre del av bygget nar man kom
mer inn, finner vi konstruksjonsav
delingen hvor konstruksjonssa len do
miner er med ingeni0rer og tegnema
skiner pa rad og rekke. Der finner vi 
ogsa kontorer for konstruksjonssje
fen og vedlikeholdssjefen, samt rike
lig m ed a rkivplass. 

I h0yre del a v bygget h a r persona l
avdelingen fatt sitt nye tilholdssted 
med kontor for personalsekretreren, 
et kontor for avdelingens to kvinne
lige sekretrerer, samt kontor for per
sonalsjefen. 
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Til slutt finner vi i byggets h0yre 
del t0mmerkontoret m ed kontor for 
t0mmerassistentene og kontor fo r 
t0mmersjef en. 

Bygget har ogsa fatt et nytt kon
feranserom . 

For tiden pagar arbeiden e m ed a 
knytte den nye kontorfl0yen sammen 
m ed hovedkontoret ved et m ellom
bygg hvor det ogsa blir egen inngan g, 
vaskerom, toa lett og venterom . 

I selve hovedkontorbygget star a d
skillig «pa hodet» for tiden, idet ar
beider pagar m ed omgj0ring a v inn
kj0psavdelingens kontorer, slik at det 
blir en sammenhen gende korridor fra 
sentra len og til den nye k ontorfl0yen. 
Ekspedisjonsavdelingen skal flytte til 
2. etasje hvor de overtar kontorene 
ett er konstruksjonsavdelingen, ved
likeholdssjef og personalsekretreren. 
Salgsavdelingen har a llerede belagt 
de 0vrige av persona la vdelingens 
gamle kontorer. F0rste et asje vi! n a r 
ekspedisjonsavdelingen er flyttet opp, 
g i plass for utvidelser ved regnskaps
a vdelingen og hullkortavdelingen. Vi
dere vi! l0nningsf0rer og timeskriver
kontoret fa nye kontorer her. 

Summa summarum blir m a ngelen 
pa kontorplass avhjulpet - sa lenge 
det varer 

K. H. 



A.s Ranheim Papirfabrik's tur for pensjonistene 
A vgang fra R a nheim kl. 0915 i 

r egnvmr - sur t og k aldt - 6 o C ! 
Tilslutningen var over a ll forvent

ning, sa det viste seg a t det sk a l m er 
enn en regnskvett til for a skremme 
Ola nordma nn. H ele 3 busser va r sa a 
si fullsatte , i a lt 90 pensjonist er, 3 fra 
personala vdelingen, 1 syk es0ster -
og selvsagt 3 s jaf 0rer. Da ha dde h er r 
Tormod Ba r st a d kj0rt i forveien til 
Lisbetset er m ed to a v pensjonistfru
ene, som m ed den st0rst e velvilligh et 
h adde stilt seg til disposisjon for a 
koke m an ge liter k affe. (J a, for hva 
er livet uten k affe?) 

B0rsa ble passert ca. kl. 10.00 -
fremdeles i 0sende regnvmr , men ha 
pet va r der : Vi kunne skimte !itt bla 
himmel. Vi tok a v fra E 6 opp til 
Ska un og kj0rte sa langt som veien 
tillot det. Vi gikk ca. 500 m et er fra 
bussene og opp til Lisbet set er , - og 
m erkelig nok - da var vmret riktig 
pent. Vi fikk det virkelig morsomt da 
vi kom fra m til setra . Tor mod Bar
sta d hadde kj0rt seg viii i skogen , og 
dermed sto det !itt pa hodet der oppe 
pa grunn a v tidsn0den, m en ved felles 
a nstrengelse ble a lt ordnet pa rekord
tid. Deltagerne koset seg m ed nydelig 
k affe , w ienerbr0d og en herlig, god 
va rme i peisene. Pra ten gikk livlig , og 
samtlige va r i godt hum0r . 

Ca. kl. 1200 dro ferden fra Lisbet
seter igjen ned til Ska un kirke - og 
solen skinte fremdeles. Kl. 12.40 kom 
vi f rem til kir k en hvor vi ble mot t a tt 
a v skoleinspekt0r og klokker E st en 
:Moen , som 0nsk et oss velkommen til 
Ska un, Kristin L avransdatter s hjem 
bygd. Kirken er bygget m ellom 1180 
og 1230. P a Husby, hvor Eina r T a m 
ba rskjelve bodde og h a dde sine gods, 
sto det f0r den tiden en kirke som het 
Husbykirken . Ma n k a n fremdeles se 
ruinene der . Begge kirk ene va r i bruk 
sa sent som i 1301. Ska un kirke het 
i gammel tid Vinja n kirke, hvilket var 
navnet pa godset den h 0rte under, -
m en den fikk senere sitt opprinnelige 
navn. 

Klokker Moen nevnte a t i gamle 
da ger va r det slik a t ville ma n h a en 
kostbar begra velse sa ringte klokken 

to s lag, m en skulle den vmre billigere 
ma tte det greie seg m ed ett slag. 

P rek estolen er f r a 1665, da kirken 
ble rest a urert. Da h er r Moen kom til 
Ska un var prek estolen hvitma lt , m en 
konserva tor Smther tok en pennekniv, 
og ved m 0ysomme!ig a rbeid og t a l
modighet fikk h a n de oppr innelige 
fa r gene frem . Or glet va r praktfullt. 
Det ble g itt f ra N ordla nds d0dsbo, og 
dette ble m a lt f0r a ltert a vlen fikk sin 
navmr ende fa rge, m en m a leren pirk et 
!itt i ma lingen pa prekestolen, og kom 
dermed fra m til til riktige fargen for 
orglet . 

Vi h a dde kna pp tid og m atte inn i 
bussen e ig jen for a t a turen vider e 
via Ma lmsj0en , An0ya, H 0londa og 
Svorkmo til Bardsh a ug H erregard, 
hvor vi a nkom kl. 15.00. Bordene va r 
nydelig dekket i k afet eria ens 2. et asje, 
og middagen - orkdalssadd - va r 
kort sagt h erlig, likesa desserten -
svisk ek ompot t m ed fl0te. Etter dette 
kraft ige m alt idet «spaserte» vi over 
til hovedbygningen h vor k a ffebordene 
var dekket i a ile salonger . Aile fikk 
f0 r st a nledning til a se seg omkring 
i dette va kre byggverk, hvoretter ny
kokt k affe ble ser vert m ed hjemme
ba kte k ak er. 

U nder middagen holdt per sona lsjef 
Hil mar sen en meget hyggelig t a le, 
hvor h an bl. a . understrek et den store 
frem gan g fa brikken h a r h a tt, og 
likesa bl e pens jonist ene a nmodet om 
a ta en t ur opp til f abrikken n a r de 
ha dde lyst og tid t il dette. P a pir 
m est er Ba r stad kom ogsa frem m ed 
noen forn0yelige st rofer , ved siden a v 
a t han ha dde ordnet m ed sangen e, 
som det ble satt stor pris pa a v a ile. 
En ekstra st emning ga det jo ogsa 
m ed J a n Olav Da hl0's koselige trekk
spillmusikk. 
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Det var bare gla de og forn0yde a n
sikter a se da vi kl. 17.30 forlot Ba rds
h a ug m ed kurs fo r R anheim ig jen , 
hvor vi a nkom kl. 18 .30. Dette etter 
en r eise som ha dde foregatt knirke
f r itt i a ile m at er , og a ile pa ssasjerer 
forlott bussene uten et eneste uhell 
underveis . Turen var gansk e enkelt 
vellykket fra f0rst til sist. 

L. B. 
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Hvo1· mange tonn papir haT disse fiTe p ensjonistene sett bli pTodusert pa 
Ranheim P apirfabTik ? - FTa v enstTe: Olat~s Vangen, Ingvald Bjf!Tnstad, 
BroT Johansson og J ohn FoTboTd. 

FotogTafen haT her knipset f Tu B1·urok 
og bokstavene OK. - D et vaT sam

stemmighet om at turen v aT OK. 

-1< 
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UT AV AKTIV 

N Ar vi bruker denne overskriften 
i stedet for den vanlige: «70 Ar>>, sA 
skyldes det at H aTald E1·iksen, som 
gikk over i pens jonistenes r ekker i 
slutten av juli, egentlig ikke ha r n Add 
a ldersgrensen. 70-Arsdagen k a n han 
f0rst feire i desember neste Ar. Men 
mAlt med en a nnen mAlestokk -
lengden i arbeidsdagen - rnA vi vrere 
enig med Eriksen i at m ileprelen som 
markerer skillet mellom aktiv innsats 
og pens jonist-tilvrerelsen var nAdd. 
Vi hApet riktignok at han ikke ville 
g j0re a lvor av sin bestemmelse om A 
trekke seg tilbake f0r fylte 70 Ar, for 
han vil ikke bli lett A erstatte. Men 
det lar seg jo ikke nekte at den impo
nerende innsa ts som 55 Ar i bedriftens 
tjeneste representerer, rnA veie mere 
enn 70 leveAr. 

H a r ald Eriksen var altsA ikke mer 
enn 13 Ar da han f0rste gang m0tte 
opp i fjrera til 10 timers arbeidsdag, 
m ed 15 0re timen i vederlag. Pris
nivAet var jo den gang noe lavere enn 
i dag, og H a ra ld hadde ikke vrert 
selververvende sA lenge f0r han fant 
A kunne pAkoste seg den luksus A gA 
i Teatret . N A ville tilfellet a t dispo
nent Lundberg hadde fAt t samme ide 
denne dagen og drog til byen med 
hele familien. Formodentlig hadde 
a lle parter utbytte av turen. Men 
dagen etter ble Eriksen senior opp
k alt til disponenten som ga en ryst
ende skildring av den unge manns 
utsvevelser den foregAende aften. PA 
Ranheim stasjon hadde han forlangt 
billett for voksne (en f lotthet som for 
0vrig NSB's reglement var a nsvarlig 
for). Vel fremme i byen hadde yng
lingen entret en trikk og latt seg 
befordre frem til T eat ret, hvor ha n 
hadde bivAnet forestillingen fra f0rste 
benk (riktignok pA galleriet) . Som 
om dette ikke var nok, h a dde han 
dertil h en gitt seg til nytelsen av den 
f inest e konfekt. Senior mottok denne 
a larmerende melding m ed ro og fat
ning og m ente a t fant ikke guttungen 
pA verre ting, hadde det ingen fare. 
Og det er vi da tilb0yelig til A erklrere 
oss enige i. 

Aret etter skulle Harald konfir
meres, og konfirmasjonsforberedel-
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TJENESTE 

F iTe kjente TanheimskaTeT: - Fra v. : 
OskaT G1·ytbak, HaTald ETiksen, 
Ludvig GTytbak, Gem·g Kntttsen. 

sene foregikk i Lade kirke. Dette ble 
naturligvis i arbeidstiden, og det 
gjaldt for den unge arbeidstaker A 
skofte minst mulig, sA strekningen 
Fjrera- Lade og retur ble tilbakelagt 
i meget raskt t empo, men Eriksen 
synes ikke dette er noe A snakke om. 
For ham ha r det alltid vrert en selv
f0lge A yte sitt beste ua nsett. 

Etter 7- 8 Ar i fjrera ble det over
f lytting til huggeriet, hvor Eriksen 
ble vrerende til han sluttet i bedriften. 
Den som er herdet g jennom mange Ar 
i fjrera, vil vel h elst fortsette uten
d0rs sA sant h elsa holder , og Eriksen 
har ikke reflektert pA tilbud om ar
beid inne i fabrikken, men foretruk
ket A bli der h a n var. I 1940 ble h an 
forfremmet t il f0rstemann, noe h an 
i grunnen ikke var srerlig g la d for. 
Eriksen er en usedvanlig samvittig
hetsfull og pliktoppfyllende mann, og 
det har alltid vrert en pAkjenning for 
ham at det ikke er mulig Aha kontroll 
samtidig med de to arbeidsplassene 
f0rstemannen er ansvarlig for. N Ar 



han va r n ede i r enseriet , t enkte h an 
bare pa hvorda n det la a n oppe pa 
flisloftet, og va r h an deroppe, f ryktet 
h a n for hva som kunne hende m ed 
soldene eller transportorene. P a den 
a nnen side forbod h ans pliktfolelse 
h a m a motsette seg a t a jobben nar 
ledelsen h a dde bruk for h a m akkurat 
der. 

I fritid en (som det etterhvert ble 
m ere av) drev H a ra ld m ed fotba ll , 
friidrett, fisk e og a ndre sysler som 
h orer ungdommen til. I ha ns gutte
dager va r det f. eks. ikke sa rent lit e 
m ed f isk i Vik elva. Ellers h a r f oren
ingsa rbeidet interessert ha m . H a n har 
siden 1918 vrert m ed i R a nheim A r
beidsma nnsforening, hvor h an bl .a. 
ha r vrert underkasser er . Og sa mu
sikken da, ikke a forglemme. Da R a n
heim Musikkforenin g ble r ekonstru
ert i begynnelsen a v 1920-a rene, ble 
E r iksen m ed s in k larin ett et m eget 
betydningsfullt m edlem av korpset. 
Men ha n noyde seg ikke m ed det. P a 

t rekkspill ble h an ogsa en r en m est er , 
og uta llige er de tilst elninger h vor 
h a n har muntret delt ak erne med sine 
lystige toner. 

N a r Eriksen besluttet seg t il a ga 
a v na, var det meget veloverveid, og 
ha n er ikke i tvil om hvorda n ha n sk a l 
benytte dagene og a t h an vi! komme 
til a k ose seg som pensjonist , selv om 
ha n i og for seg ikke ha dde noe ut
preget onsk e om a s lutte i a rbeidet , 
m en fant det f ornuftig a trekke seg 
t ilbak e mens lek en var god. Eriksen 
bor a lene (forovrig i den leilighet 
hvor h a n er vokst opp ), og h an liker 
godt a st elle for seg selv. Ma tlagingen 
f. ek s. k a n ha n ikke t enke seg a t a 
let tvint, m en forlanger velti!lagede 
r etter pa bordet hver dag. Og vi k a n 
forsik re a t ha n holder det pusset og 
fint i leiligheten . 

E r iksen ble tildelt m eda ljen fo r 
lan g og t ro t jeneste for 21 a r siden . 

A . M. 

anheims 
evyer 

Gamle revyviser 
Da vi g ikk i gang m ed a samlP 

disse gam le revyvisene, skjont e vi a t 
det a v og til kunne komme t il a opp· 
st a visse vanskeligh et er. Det m estE 
av dette stoffe~ er jo ba sert pa m en
nesk elig h ukommelse, og den k a n 
vrere lunefull enl,elt e ganger . I visen 
om Oscar Mat hisen i siste nr. a v 
R a nheims-N ytt var det et vers som 
lurte seg unna . Det er k la rt a t vi ikke 
vi! undersla det , og t a r det der for med 
denne gangen. Det va r a ltsa en vise 
om sk oyter , og n a r det g jelder skoyte-
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spor t , h a r vi ha tt sa mye av denslags 
n a a t det kunne g jore seg m ed en for
andr ing . F. ek s. fotba ll. Fotba llviser 
er det m a nge a v. Den visen vi p resen
terer h a r et visst st enk av ironi, og 
den k a n neppe s ies a vrer e serios. 

Vi rna her fa bem erke a t m ed serios 
sikter vi ikke pa noen m a te t il serie
fo tba ll , og kampen om poen ger og 
plassering over st eller neder st pa t a 
bellen . 

Og sa t a r vi m ed R a nheims-sangen 
uten k ommenta r er. 



Verset som ildc.e ble 
med i visen om 
OSCAR MATH I SEN 

FOTBAILL E MITT LIV 

Fotba ill e mitt liv, den e positiv 
- A - den gir et herlig tidsfordriv. 
SAmm A kor Ee kj :oem gir :oe baill 'n 

en kl:oem 
- A - inni n ette ' me'n! 
F art og kondisjon, prima presisjon 
-- score g jor :oe i kver posisjon. 
Forst sA t a kle :oe og sA drible :oe, 
- A - inni nette me'n! 
N Ar fram og tebakers :oe r einne 
som fotbaillentusiast, 
og me t Aa pA bail!' :oe speinne, 
:oe har hverk en ro eller r a st. 
Fotba ill e mitt liv, den e positiv, 
- A - den gir et herlig tidsfordriv. 
SAmma kor :oe kj :oem g ir :oe baill 'n 

en kl :oem 
- a - inni nette' me'n! 

Trebakksysteme har :oe k lussa m ed, 
m en no har :oe slutta heilt med det. 
Sologjennombrudd, sA et knaillhardt 

skudd 
- A - inni nette me'n! 
Denne t a ktikken st Ar for kritikken, 
det sei rosten ifra publiken. 
Og mitt publikum, skrik te d:oem 

bli stum, 
- kjor - inni n ette m e'n! 
Det royne pA nerva n A klem p A 
som fotbaillentusiast, 
og publikum hisser mitt tempo, 
:oe har h verken r o eller r ast . 
Fotba ill e mitt liv, den e positiv 
- A- den gir et herlig t idsfordr iv. 
SAmmA kor :oe kj :oem gir :oe baill 'n 

en kl:oem 
- A - inni nette' me'n! 
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H an var sA snar i starten, 
m en kom itj for i farten 
for'n Oskar vAres klart 'n 
og fort forbi ha n f6r. 
H an tok den g:oerne svingen, 
m en det g jor ingen tingen, 
fo r folke utom r ingen 
dem h yla opp i kor: 
Oska r Mathisen, Oskar Mathisen 
ha n kom sA la ng t foran Amerika 
Oskar Mathisen, Oska r Ma thisen 
han kom sA langt foran Amerika 



Ranheims 
sangen 

Fra klubben «F usk eren»s revy 
«TToss Alt» i 1938. 

Fuglene elsker sitt r ede m est , 
de og, vi og . 
Fuglene synger og holder f est, 
vi strir med hverdagen m est. 
Fuglene bruker det nebb de har, 
enn om vi enn en gang 
glemte hvor s0rgelig star vi var 
og stemte va rt nebb til sang. 

R efr .: 
R a nheim , R a nheim, 
her mellom fjord og li. 
Du er er vakker om du ibla nt 

er stri. 
H 0r skogen den sakte suser, 
og sj0 mot stranden bruser. 
Du har din sjarm, 
din lukt, din !arm, 
m en tross a lt bor du i var barm . 

HYTTEBYGGERE 

InteTi0T f Ta BaTstads hytte 

Tormod Barst a d har sin hytte i 
Lanke. Det er ikke hytte pa fj ellet, 
heller ikke hytte ved sj0en - m en 
mermest et 0rnerede pa en 200 m h0y 
furukledd a s. Det er m a nge slike a ser 
i L a nke, og som vi vet ble det bygd 
festninger og forsva rsverker pa disse 
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asene for a g i ubudne g jester en varm 
mottakelse. 

Barstads hytte, «Tyriha ugen », er 
hans og familiens forsvarsverk mot 
stress og jag . Der ha r ha n en vidun
derlig utsikt i a ile retninger . H an kan 
kontroller e Vrernes flyplas , Strind
f jorden, Frigarden militrer e skytefelt 
og Gevingasen. I vest ha r h a n Geving
gardene pa rekke og rad, og i syd k an 
Hommelviks 0verste gard, Fura n , 
skimtes. Derifra og over til Dybva d 
(Ba rsta d har bygslet tomt a v Johan 
P etter Dybvad ) ha r det i gamle tider 
vrert en pilegrimsvei. Dybva d-na vnet 
sk a l ha sin opprinnelse i vadested og 
dyp kulp der pilegrimene kunne t a et 
bad etter dagens marsj . 

«Tyriha ugen » ha r en grunnfla t e pa 
36 kva dra tmet er - 18 kvm peisestue 
og resten fordelt pa kj0kken og save
rom. 

Og h er stortrives Ba rstad, som pa 
star a ha verdens greieste vertsfolk. 
«N a r jeg i peisestua fAr sla av en pra t 
m ed dem og folket i nabolaget , da er 
jeg i mitt ess», sier ha n overbevi-
sende. B. 



_Jn -
rrrern a-rtaln 

J ens Jenssen f0dt 29/9 14 d0d 30/6 70 

Lars Larsen » 29/3 96 » 12/7 70 

Leif Johannessen » 8/4 09 » 17/9 70 




